
Tájékoztató a települések egészségügyi alapellátásának 

helyzetéről 

 

 A települések eü. alapellátása sok szempontból 

jellegzetességeket mutat. Úgy mint Magyarországon 

általában,itt is komoly gondot jelent az egész rendszer súlyos 

alulfinanszírozottsága,a kisfalvas települések lakosságának 

elöregedése,a fiatalok elvándorlása,az alacsony 

születésszám,a magas halálozás,a krónikus betegségek 

kialakulásának magas száma. 

 24. éve vagyok itt háziorvos,ez idő alatt sok kormány,sok 

eü-gyi,népjóléti,emberi erőforrások és egyéb miniszter,ill. 

kormány váltotta egymást. A mélypontot egyértelműen a 

Gyurcsány –Kormány, és Molnár Lajos Miniszter Úr 

ámokfutása jellemezte.(vizitdíj, kórház bezárások, patika 

liberalizáció,trezor-rendelet,az alapellátás eszköz 

amortizációs finanszírozásának megvonása,stb.) 

 Történtek azonban jó dolgok is. Épültek szakorvosi 

rendelőintézetek,különféle törekvések vannak a hátrányos 

helyzetű praxisok finanszírozásának javítására,a háziorvosok 

közötti együttműködés elősegítésére,(Pl. praxisközösségek) 

Néhány éve viszonylag komoly összegű eszközfinanszírozási 

támogatásban részesült a teljes alapellátás,országosan 

megvalósult a rendelők akadálymentesítése,jelentős 

informatikai fejlesztések történtek. Szűrési,egészségnevelési 

programok indultak komoly lápések történtek a hosszabb 

ideje betöltetlen körzetek számának csökkentésére. 



 Az országos ügyek után most néhány szó szűkebb 

pátriánkról. 

Településeink lakosság összetétele jellegzetesen a nyugat 

magyarországi kisfalvas térségre jellemző.Sok az idős 

ember,azon belül is sok a nagyon idős.( 80+ éves) bár 

szerencsére a születésszám is némi növekedést mutat, sajnos 

a halálozás abszolút értékben évről évre felülmúlja. Az 

elvándorlással együtt , az évtizedek alatt a körzet 

lakosságszámának jelentős  csökkenéséhez vezetett. 

 Sajnos nagyon sok a viszonylag fiatal, munkaképes korú 

lakosság körében a krónikus betegek száma. Magas 

vérnyomás,cukorbetegség,mentális betegségek mozgásszervi 

gondok stb. A daganatos betegségek előfordulása megfelel az 

országos átlagnak, ha nem is csökken,de legalább nem mutat 

növekedést.Ebben szerepe lehet a korcsoportos 

szűréseknek,a rizikócsoportok tudatos szakorvosi megelőző 

vizsgálatának.Körzetünkben a méhnyakrák,prosztata,tüdő, 

emlőrák szüréseket emelném ki. 

  A falvak gyermek eü.-i ellátása Rákász Edit védőnő lelkes 

koordinálásával magas szinten zajlik.Rendszeres a gyermek-

szakorvosi vizsgálat,az oltások rendben zajlanak,a szülők 

növekvő egészség-tudatosságát mutatja,hogy a nem kötelező 

védőoltásokat is sokan kérik,és mi szívesen,ésörömmel 

beoltunk mindenkit.Hamarosan lehet igényelni az influenza 

elleni védőoltásokat,ez körzetünkben mindenki számára 

ingyenes,és évről évre jó átoltottságról számolhatok be. 

 Röviden ennyit mondtam volna,várom kérdéseiket. 

 


